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Oświadczenie skierowane do minister nauki i szkolnictwa wyższego Barbary Kudryckiej

Szanowna Pani Minister!
Analiza przepisów ustawy z dnia 27 lipca 2005 r. – Prawo o szkolnictwie wyższym (DzU nr 164,

poz. 1365, z późn. zm.) (dalej: PSW) oraz ustawy z dnia 7 września 1991 r. o systemie oświaty z
uwzględnieniem zmian wynikających z ustawy z dnia 19 marca 2009 r. o zmianie ustawy o systemie
oświaty oraz zmianie niektórych innych ustaw (DzU nr 56, poz. 458) (dalej: USO) wskazuje na
możliwość powołania przez uczelnie szkół funkcjonujących w systemie oświaty. Zwłaszcza przepi-
sy rozdziału 8 USO (art. 82 i następne) umożliwiają uczelniom zakładanie szkół niepublicznych,
które po uzyskaniu stosownego wpisu mogą uzyskać uprawnienia szkół publicznych, łącznie z pra-
wem do dotacji. Uczelnie mogą to czynić na podstawie art. 7 PSW w ramach działalności gospodar-
czej nieobejmującej działalności określonej w art. 13 i 14 PSW (nie dotyczy). Zgodnie z przepisami
USO szkołami są także placówki szkolnictwa zawodowego, na poziomie zarówno średnim (technika
zawodowe i licea profilowane), jak i policealnym (po uzyskaniu przez ucznia świadectwa dojrzało-
ści). Pozornie zatem nic nie stoi na przeszkodzie, by uczelnie mogły prowadzić szkolnictwo zawo-
dowe na innym niż „wyższy” poziomie. Pozornie…

Istnieje prawna przeszkoda do prowadzenia szkół zawodowych przez uczelnie z wykorzystaniem
potencjału uczelni. Jak wynika z powyższego, uczelnia może prowadzić szkoły niepubliczne z
uprawnieniami szkół publicznych, ale zgodnie z przywołanym już art. 7 PSW wyłącznie wyodręb-
nione finansowo i organizacyjnie. Oznacza to, że uczelnia, prowadząc szkołę, nie może wykorzystać
posiadanego potencjału naukowego, dydaktycznego i technicznego. Ma to kapitalne znaczenie
zwłaszcza w przypadku uczelni technicznych, a przecież szkolnictwo zawodowe opiera się w głów-
nym stopniu na kształceniu w zawodach o charakterze technicznym.

Istnieją dwa sposoby, by zaktywizować szkolnictwo zawodowe na bazie uczelni, zwłaszcza tech-
nicznych (choć nie tylko!!!):

– znowelizowanie przepisu art. 7 PSW w taki sposób, by dodać zapis wprowadzający wyjątek
umożliwiający korzystanie z potencjału uczelni w przypadku prowadzenia przez tę uczelnię szkoły
(co, jak wykazałem powyżej, uczelnia może robić, ale wyłącznie w ramach wyodrębnionej organi-
zacyjnie i finansowo działalności gospodarczej)

lub
– znowelizowanie przepisu art. 6 PSW poprzez wprowadzenie prawa uczelni do prowadzenia

szkolnictwa zawodowego (nieobjętego kształceniem na studiach pierwszego stopnia) – powiedzmy,
w wymiarze dwuletnim – jako jednej z form prowadzenia podstawowej działalności dydaktycznej.

Korzyści wynikające z wprowadzenia tak zwanych dwuletnich college’ów do szkolnictwa wyż-
szego to:

– lepsze wykorzystanie potencjału intelektualnego i technicznego uczelni;
– większa efektywność wydawanych środków na kształcenie osób młodych (i nie tylko) w po-

trzebnych zawodach;
– rozwiązanie problemu braku infrastruktury technicznej, braku kadry w dawnych technikach

zawodowych (po prostu braku szkół technicznych);
– zaspokojenie potrzeb przemysłu co do zatrudnienia pracowników szczebla średniego technicz-

nego.
Proszę Panią Minister o odniesienie się do zawartych w oświadczeniu uwag.

Z wyrazami szacunku
Maciej Grubski




